
اخبار كشور

درمکتب امام

به اين دعاها عنايت كنيد
اين دعاهايى كه در ماه ها هست، در روزها هست، خصوصاً، در ماه رجب و 

شــعبان و ماه مبارك رمضان، اينها انسان را همچو تقويت روحى مى كند- اگركسى 

اهلش باشــد، ماها كه نيستيم- همچو تقويت روحى مى كند و همچو راه را براى 

انسان باز مى كند و نور افكن است براى اينكه، اين بشر را از اين ظلمت ها بيرون 

بياورد و وارد نور بكند كه معجزه آساست. به اين دعاها عنايت بكنيد. گول بعض از 

نويسنده ها و امثال كسروى را نخوريد كه ادعيه را تضعيف مى كردند؛ اين تضعيف، 

تضعيف اسلام است، نمى فهمند اينها، بيچاره اند.
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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

مردمفرافکنیرانمیپذیرند
مقصراصلیاوضاعکشوردولتاست

سرويس سياسی-
روزنامه زنجیره ای آرمان در یادداشتی با  اشاره به اینکه »دولت به تنهایی مقصر اوضاع کنونی نیست« نوشت: مردم این 

را نمی پذیرند و دولت را مقصر می دانند.
در این یادداشــت آمده اســت: قدرت و ریاست همواره نقد و انتقاد را نیز به دنبال دارد و همیشه بنا بر حمایت و کف 
زدن نیست. البته بستگی دارد که انتقادات واقع بینانه است یا اینکه صرفا برای تخریب دولت مطرح می شود؟ لذا اگر این 
انتقادات مبنی بر واقعیات جامعه و مشکلات مردم باشد جامعه نیز حمایت خود را از دولت دریغ خواهد کرد چرا که مردم 

به این شرایط سخت اقتصادی و معیشتی راضی نیستند.
نویسنده افزوده است: گرچه انتقادات به رئیس جمهور زیاد است، اما به نظر می رسد که خود آقای روحانی نیز در به وجود 
آمدن چنین شرایطی بی تقصیر نیست. چرا که در انتخاب برخی از وزرا و برخی ضعف های عملکردی دولت انتقادات بسیاری 

به رئیس جمهور و مجموعه تحت امرش وارد است.
در ادامه این یادداشت می خوانیم:» نباید از یاد برد که دولت تنها مقصر وضع موجود نیست و سایر نهادها نیز به نوبه 
خود باید پذیرای قصور در وقوع چنین شرایطی باشند. گرچه همانطور که گفته شد مردم مجموعه حاکمیت را در دولت 
متجلی می بینند و تمامی عملکردها را از چشم دولت دیده و از دولت انتظار و مطالبه دارند. این مردم در خیلی از جاها از 
دولت دفاع کردند، اما نمی توان گفت که چرا نسبت به وضع اقتصادی و معیشتی خود اعتراض می کنید؛ چرا که آنها نیز با 

رصد شرایط به عملکرد دولت نمره می دهند.«
نویسنده در ادامه مدعی شده است: » از طرف دیگر مثلا زمانی که مخالفان دولت و دلواپسان انتقادات و هجمه هایی 
به دولت وارد می کنند، آن را به حساب حق شهروندی و آزادی نقد در جامعه می گذارند. این در حالی است که اگر کسانی 
برای تعریف، تایید یا استدلال آوردن برای تصویب لوایحFATF حاضر شوند این جریانات اجازه حضور به آنها نداده و حتی 

شاید آنها را مورد حمله نیز قرار دهند.«
درباره این یادداشت بایستی به نکاتی چند اشاره کرد نخست آنکه نویسنده اذعان می کند که هر چه آنها می گویند که 
دولت به تنهایی مقصر نیست مردم این را نمی پذیرند و از دولت مطالبه می کنند، در سال های گذشته مدعیان اصلاحات 
و روزنامه های زنجیره ای همه تقصیرها را به گردن دولت های گذشته انداخته بودند و هنوز این رویه ادامه دارد ولی امروز 
می نویسند که دولت به تنهایی مقصر نیست و ظاهرا یک عقب نشینی خفیف در توجیهات زنجیره ای ها ایجاد شده است و 

آن اینکه بخشی از مشکلات را ناشی از بی کفایتی خود می دانند!
نکته دوم اینکه روزنامه های زنجیره ای در ماه های گذشته علی رغم ادعای نویسنده تمام قد از لوایح FATF دفاع کرده و 
می کنند و کسی به آنان حمله نکرده و یا فردی دستگیر نشده است، به نظر می رسد که تلاش برای توجیه ناکامی ها زنجیره 

ای ها را به بافتن چیزهایی واداشته که خود از محتوای آن اطلاعی ندارند و در واقع نمی دانند چه می نویسند!
بایدباآمریکامذاکرهکنیم،وگرنهلیبیمیشویم!

روزنامه همدلی در مطلبی نوشت:»آمریکا روش ا ش این است که کشور مخالفی که می خواهد علیه اش تصمیم رادیکالی 
بگیرد، او را به سمت یک جنگ فرسایشی سوق دهد. نگاهی به لیبی بیندازید، آمریکا دقیقا این کشور را به سمت جنگ 
فرسایشی سوق داد و پس از فرسوده شدن به زانو در آورد. در مورد صدام هم همین سیاست را پیاده کرد. بشار اسد را هم 
به سمت همان جنگ سوق داد، و در این تکاپو است ایران را نیز به این سمت سوق دهد... ایران اگر می خواهد در جامعه 

بین المللی حضور داشته باشد، باید  سر میز مذاکره بنشیند و وارد مناسبات قدرت شود«.
برخلاف ادعای مضحک این روزنامه زنجیره ای، اتفاقا لیبی در نتیجه اعتماد به آمریکا به این سرنوشت دچار شد. 

در سال 2003 میلادی پس از ۹ ماه مذاکره پنهانی میان لیبی، انگلیس و آمریکا، قذافی اعلام کرد که برنامه هسته ای، 
شیمیایی و موشک های بالستیک  خود را در ازای رفع تحریم ها تعطیل می کند. این کشور همچنین متعهد به اجرای کامل 
پیمان منع گسترش سلاح های هسته ای )NPT( شد و پذیرفت که به بازرسان اجازه بررسی تمامی این برنامه ها را بدهد.

با اجرای کامل تعهدات لیبی، همگی منتظر برداشته شدن تحریم های غرب ضد لیبی بودند. اما سفیر آمریکا در سازمان 
اعلام کرد که اگرچه آمریکا مانع برداشته شدن تحریم های سازمان ملل ضد لیبی نمی شود، اما تحریم های آمریکا ضد لیبی 

به خاطر نقض حقوق بشر در این کشور و نقش لیبی در منازعات منطقه ای در آفریقا سر جای خود باقی خواهد ماند.
لیبی که به امید برداشته شدن تحریم ها با غربی ها سازش کرده بود، نه تنها به هدف خود نرسید، بلکه چند میلیارد دلار 
غرامت پرداخت کرد و برنامه هسته ای و بالستیکی خود را نیز از بین برد. چندین سال بعد، نه نامی از معمر قذافی باقی بود، 

نه دیگر لیبی کشوری بود امن و پایدار برای مردمان خود.
عذربدترازگناه؛منظوررئیسجمهورهیئتعالینظارتبود!

روزنامه سازندگی دیروز گفت وگویی را با محمود واعظی منتشر کرد. رئیس دفتر رئیس جمهور به سازندگی گفته است: 
»آنچه چند روز پیش رئیس جمهوری مبنی بر اینکه »نمی شود کشور را به دست ده یا بیست نفر داد و گفت هر تصمیمی 
گرفتند ما تابع آن هستیم« گفت، خطابش به اعضای هیئت عالی نظارت مجمع است. زیرا در هنگامه ای که رئیس سابق آن 
مرحوم آیت الله شاهرودی در بستر بیماری بود و نمی توانست در مجمع حاضر شود، این هیئت تشکیل شد و تصمیماتی 

برای لوایح مربوط به FATF گرفته شد که نظر اکثریت اعضای مجمع نبود.«
اصلا مگر هیئت عالی نظارت قرار است درباره لوایح مربوط به FATF تصمیم بگیرد؟ این هیئت وفق بند 2 اصل 110 
قانون اساســی، بر حســن اجرای سیاست های کلی نظام نظارت می کند و از جمله مهم ترین وظایف این هیئت، بررسی و 
تطبیق مصوبات مجلس با سیاست های کلی نظام است. این موضوع هم در مقررات نظارت بر حسن اجرای سیاست های 
کلی نظام - مصوب مجمع تشخیص مصلحت نظام که به تأیید مقام معظم رهبری رسیده است - تصریح و تأکید شده است. 
تصمیم گیرنده درباره این پالرمو و CFT هیئت عالی نظارت مجمع نیست، خود مجمع تشخیص مصلحت نظام است. آقای 
رئیس جمهور هم می توانند به جای غیبت در جلسات مجمع، در آن حاضر شوند و آنجا به دفاع از این لوایح بپردازند. هیئت 
عالی نظارت مجمع، جمعی از اعضای همین مجمع هستند. پس اینکه منظور روحانی این هیئت بوده، عذر بدتر از گناه است.
اگر لوایح مربوط به FATF را تأیید می کرد، آیا باز هم آقای رئیس جمهور با ژســت دموکراســی خواهانه به آن حمله 

می کردند؟
واعظی با پرداخت درام گونه به موضوع، سعی دارد مرحوم آیت الله هاشمی شاهرودی را مخالف هیئت عالی نظارت مجمع 
نشان دهد. این در حالی است که ایشان ریاست این هیئت را بر عهده داشته اند. بودن در بستر بیماری دلیل بر مخالفت است؟!

200میلیاردتومانبودجهاقداماتپوپولیستیوتبلیغاتی!
روزنامه شرق در گزارشی به نام »تورم شبانه بودجه فرهنگی پایتخت« به مسایل پیرامون شورای شهر تهران پرداخته است.
در ابتدای این گزارش آمده: »نتیجه نطق تهدیدی رئیس کمسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران و اعتراض 
به کاهش بودجه فرهنگی شــهرداری تهران در ســال ۹8، رای ندادن یک باره اعضای کمیسیون فرهنگی و اجتماعی به 
کلیات بودجه ۹8 شهرداری تهران و در ادامه اعتراضات اعضای کمیسیون در نهایت منتهی به افزایش 200میلیارد تومانی 

اعتبار این بخش شد.« 
شرق در گزارش خود تاکید کرده است که جلسات شبانه بالاخره موثر واقع شد و اعضای شورا بالاخره آن 200میلیارد 
تومان را تصویب کردند. در ادامه گزارش مذکور به مجید فراهانی، یکی از اعضای شــورای شهر اشــاره کرده که با وساطت 
 برخی اعضای دیگر شــورای شــهر از خروج او جلوگیری می شود. این عضو شورای شهر در پایان جلسه نکات قابل تاملی 

بیان می کند.
فراهانی در حاشیه جلسه شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران گفته است: »اعتراض من به 200میلیارد تومان بودجه 
مازاد برای فعالیت های فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران بود. در لایحه بودجه برای ماموریت های فرهنگی و اجتماعی 
هزار میلیارد تومان در نظر گرفتیم و به نظر می رســد می توانســتند با همان بودجه پروژه های نیمه تمام را تکمیل کنند. 

نظرسنجی ها نشان داده است حل آلودگی هوا و ترافیک در اولویت است.«
در ادامه گزارش شرق آمده: »او افزود: در سال های اخیر بودجه فرهنگی صرف کارهای تبلیغاتی، انتخاباتی و پوپولیستی 

شده و این 200میلیارد تومان نیز تنها باعث بالا رفتن سقف بودجه می شود...«
لازم به ذکر است که پافشاری برای افزایش 200میلیارد تومانی بودجه )ظاهرا( فرهنگی و اجتماعی در حالی از سوی 
شورای شهر اصلاح طلب دنبال شده است که اولا شهرداری تهران برای پروژه های عمرانی و نیز گسترش خطوط مترو با 

کمبود بودجه روبرو است. 
دوم آنکه این طیف همان کسانی هستند که در جریان لایحه بودجه 13۹8 و پیرامون بودجه نهادهای فرهنگی که کمتر 
از یک دهم درصد بود به جنجال آفرینی پرداختند. حالا این طیف 200میلیارد تومان به عنوان بودجه فرهنگی و اجتماعی 

در نظر گرفته که به گفته یکی از اعضای این شورا غالبا صرف اقدامات تبلیغات و پوپولیستی شده است. 
کپیناشیانهازاوباما!

روزنامه آرمان در یادداشتی به قلم »نعمت احمدی« نوشت: »امضای نهایی برجام اراده کلی نظام بود و آقای ظریف 
تنها منعکس کننده نظریات بزرگان نظام حین مذاکره و حصول توافق نهایی بود…دیپلماسی آقای ظریف شورای امنیت 
سازمان ملل را به تصویب قطعنامه 2231 شورای امنیت کشاند که با این قطعنامه، قطعنامه های فصل هفتمی پیشین به 

تاریخ پیوست بدون شلیک حتی یک گلوله!«.
گفتنی اســت حامیان دولت برای فرار از مســئولیت برجام، مدعی هستند که نقش دولت فقط در حد یک مجری و 
منعکس کننده نظرات نظام بوده است. این در حالی است که به علت ابهام ها و نقاط ضعف فراوان در تنظیم توافق هسته ای 
توسط دولت، 28 شرط از سوی رهبر معظم انقلاب، مجلس و شورای عالی امنیت ملی به دولت ابلاغ شد. متاسفانه دولت 
در اجرای این 28 شــرط دچار قصور و تقصیرهای فراوان شــد و دستاورد تقریباً هیچِ برجام نیز محصول رویکرد خسارت 
بار دولت است.این درحالی است که»باراک اوباما« رئیس جمهور سابق آمریکا که مقامات ارشد دولت روحانی وی را فردی 
مؤدب! و باهوش! نامیده بودند، در نطق خداحافظی خود گفته بود که با افتخار اعلام می کنم که بدون شلیک حتی یک 
گلوله، برنامه هسته ای ایران را متوقف کردیم! حالا فعالین اصلاح طلب با کپی ناشیانه از این اظهارنظر مدعی هستند که با 
درایت ظریف، قطعنامه های ضدایرانی بدون شلیک حتی یک گلوله به تاریخ پیوست! این ادعای مضحک در حالی است که 
به واسطه برجام، قطعنامه های ضدایرانی به تاریخ نپیوست بلکه همگی در قالب یک قطعنامه تحت عنوان قطعنامه 2231 
»تجمیع« شد! نکته تأسف برانگیز اینکه، تا پیش از این ایران این قطعنامه های ضدایرانی را به رسمیت نمی شناخت اما این 

بار با پذیرش قطعنامه 2231، رسماً این قطعنامه ها از سوی دولت ایران به رسمیت شناخته شد!
لازم به ذکر است که روحانی و ظریف پیش از این در اظهارات جداگانه تاکید کرده بودند که »مسئولیت برجام با من است«.

مهمترین مسئله در زندگی انسان ها پاسخ به این سؤال است که خداوند متعال 
چرا ما را خلق کرده و چه هدفی داشته و ما چه وظیفه ای داریم؟ این مسئله، همان 
موضوعی است که انبیا و اولیای الهی درصدد آگاهی بخشی نسبت به آن بوده اند تا 

مردم را به تفکر وادارند.
124 هزار پیامبر برای این مهم قیام کرده و درباره این موضوع هشدار داده اند، اما 
در عین حال باز می بینیم که اکثریت انسان ها جز به مسائل مادی و حیوانی خود، به 
امر دیگری نمی اندیشند. این در حالی است که قرآن به عنوان آخرین کتاب الهی در 
آیات مختلف توصیه به تفکر و تدبیر و اندیشیدن می کند تا توجه آنها تنها به مسائل 

دنیای فانی و لذت های زودگذر آن نباشد.
اصلی ترین وظیفه هر انســانی این است که ببیند برای چه خلق شده، در چه 
موقعیتی قرار دارد و سرانجام زندگی اش چه خواهد شد، خداوند متعال به خاطر لطفی 
که نسبت به بندگانش دارد، افزون بر عقل، انبیا را به نیروی وحی مجهز کرده تا هم 
مردم را به استفاده از عقل فرابخوانند و هم کمبودهای عقل را با وحی جبران کنند.
ما امروز وارث نتایجی هستیم که انسان ها با کمک عقل و وحی آموخته و به ما 
رسانده اند،این نعمت عظیمی که در اختیار ماست، بزرگتر از نعمت هایی است که از 
بدو وجود انسان ها در روی زمین، وجود داشته است و در مقابل این میراث عظیم 
باید شــکرگزار باشیم و اولین قدم در شکر این نعمت، فهم این آموخته ها به شکل 
صحیح و عمل به آن است. خداوند متعال این نعمت ها از جمله قوه تفکر و تعقل را 
به ما داده است تا شکرگزار باشیم؛ ناسپاسی این همه نعمت، نتیجه عذاب ابدی را 

به دنبال خواهد داشت.
احاطــه بر معارف الهی در مدتی کوتاه حاصل نمی شــود، اما دســت کم باید 
مهمترین معارف آن را بشناســیم و کمبودهای خود را در این زمینه جبران کنیم؛ 
می توان معارفی که انبیا آورده اند را به چند دسته کلی تقسیم کرد؛ قسمتی مربوط 
به وظایف ما نســبت به خداوند اســت که در واقع شکرگزاری از نعمت های اوست، 
مانند نماز خواندن؛ قسمت دیگر نیز مربوط به وظایف ما نسبت به مخلوقات است؛ 

وظیفه نسبت به خود، خانواده، نزدیکان و سایر مردم.
وظايف مسلمانان نسبت به مستضعفان 

همان گونه که ما نسبت به نزدیکان و اهل شهر و کشور خود وظیفه  داریم؛ نسبت 
به سایر مسلمانان و همچنین نسبت به سایر انسان ها نیز وظیفه هایی داریم. متأسفانه 
باید گفت علیرغم زحمات بزرگان و علما از گذشــته تاکنون، نسبت به این وظایف 
تقصیر یا دست کم قصور داشته ایم؛ به گونه ای که حتی در برخی از شهرهای مقدس، 

برخی افراد از مسائل و وظایف ساده دینی خود اطلاع ندارند.
این قصورها در رفتار ما اثر داشته و خواهد داشت، به عنوان مثال ما از کودکی 
شنیده بودیم که کشوری به نام فلسطین وجود دارد و در آنها اختلافاتی وجود دارد؛ 
اما هرگز به این فکر نمی کردیم که ما نسبت به آنها نیز وظایفی داریم که باید انجام 
دهیم. اما وقتی امام )ره( با بیاناتشان، وظایف مسلمانان را نسبت به فلسطین تبیین 
کردند، بسیاری از انسان ها از غفلت خارج شده و فهمیدند که حتی وظایفی نسبت 

به خارج از مرزها دارند.
امروز که بیش از 50 سال از آغاز نهضت امام)ره( می گذرد، مسلمانان، روز به روز 
بیشتر فهمیده اند که نسبت به سایر مردم دنیا و مستضعفان نیز وظایفی دارند، اما 
در عین حال آفاتی نیز ما را تهدید می کند. به عنوان نمونه برخی خیال می کنند که 
اولا مسئله فلسطین، مسئله ای مربوط به عده ای از اعراب است و نه سایر قومیت ها، 
ثانیا این مسئله مربوط به یک کشور است و ربطی به دیگر کشورها ندارد و ثالثا حتی 
همان کشورهایی که مستقیما در معرض خطرهای صهیونیست ها بوده و هستند، در 
حال صلح و کنارآمدن با آنها هستند، چرا ما کاسه داغتر از آش شویم که در شهر 

دیگر و کشور دیگر با قومیتی متفاوت چه می گذرد؟
مسئوليت ما نسبت به غير مسلمانان

 بســیاری از این قصورها و تقصیرات، ریشه در کمبودهای شناختی و معرفتی 
دارد، این در حالی است که بر اساس دین، همه مسلمانان با هم برادرند، نسبت به هم 
مسئولیت دارند و در مقابل آسیبی که به هر مسلمانی برسد، نباید بی تفاوت باشند. 
در واقع مسلمانان، امت واحده هستند و در حکم پیکره یک فرد هستند؛ این میراثی 

است که از پیامبر) صلی الله علیه وآله( برای ما به یادگار مانده است.
آنچه گفته شد، مسئله فلسطین و وظایف مسلمانان نسبت به مسلمانان دیگر 
است؛ این در حالی است که مسلمانان و بخصوص علما حتی نسبت به سایر مردم 
دنیا نیز وظیفه دارند. اسلام نعمت عظیمی است که به عنوان امانتی در دست ماست 
و ما نســبت به رساندن آن به دیگر مردم دنیا و دل های آماده پذیرش حق وظیفه 
داریم.شــرط انجام این وظیفه، اولا شناخت دین، ثانیا نشر و ترویج آن است؛ البته 
در این راه باید از امکانات موجود استفاده کرده و در انجام وظیفه کوشا باشیم. باید 
به انجام این وظیفه افتخار کنیم؛ چرا که خداوند نعمت جانشینی انبیا را در ترویج 
مسیر حق و رساندن مردم به سعادت به ما عطا کرده است. در این صورت علاوه بر 
افتخار جانشینی انبیا، سعادت دنیا و آخرت را برای خودمان تحصیل کرده ایم و از 
ســوی دیگر زمینه ظهور امام زمان)عج( را بهتر و بیشتر فراهم کرده ایم تا با ظهور 

ایشان همه مردم مشمول رحمت شوند.
سخنرانی آيت الله مصباح يزدي )دام ظله( 
درجمع تعدادی از خواهران شيعه از كويت؛ قم؛ 97/10/27 

زلال بصیرت روزهای  پنج شنبه منتشر می شود.

وظیفه مسلمانان
نسبت به یکدیگر و سایر مردم دنیا

چگونگــی روند احداث و خدماتی که از طریق این 
خط آهن ارائه خواهد شد، قرار گرفت.با فرمان دکتر 
روحانی اولین قطار مسافربری از ایستگاه رشت به 
مقصد مشــهد مقدس با 120مسافر که جمعی از 
خانواده های معظم شهدا، جانبازان و ایثارگران استان 

گیلان بودند، به حرکت درآمد.
راه آهن قزوین-رشــت به طول 1۶4 کیلومتر 
بــا اعتباری بالغ بر یک هزار و 850 میلیارد تومان 
در 8 قطعه احداث شــده است که وجود تونل ها و 
پل های متعدد بزرگ و زیبا در این محور، مسیر راه 
آهن قزوین-رشت را به یکی از زیباترین مسیرهای 

ریلی کشور تبدیل کرده است.
این محور در ادامه از یک مســیر به بندرانزلی 
و از مسیر دیگر به شهر آستارا در ایران و سپس به 
شــهر آستارا در کشور جمهوری آذربایجان متصل 

خواهد شد.
پیش بینی شده است، 1/4 میلیون نفر مسافر 
و 5/1 میلیــون تن بار در ســال اول بهره برداری و 
همچنین 2/8 میلیون نفر مســافر و ۷ میلیون تن 

بار در سال بیســتم بهره برداری از طریق این خط 
ریلی انجام شود.

اتصال اســتان گیلان به شبکه ریلی کشور و 
بهره مندی مردم، صنایع و کارخانجات این استان از 
مواهب راه آهن، احداث بخشی مهم از کریدور ریلی 
شمال-جنوب در داخل کشور، بهبود شبکه ترابری 
در استان گیلان و افزایش ایمنی سفر و همچنین 
رونق اقتصادی و اجتماعی منطقه و کمک به صنعت 
گردشــگری از جمله اهداف مهم ایستگاه راه آهن 

رشت-قزوین است.
دشمن می خواهد ما به ۴0 سال قبل برگرديم

رئیس جمهــور همچنیــن در جمــع مردم 
شهرستان لاهیجان استان گیلان، گفت: دشمنان 
ما می خواســتند امسال را ســال شکست ایران و 
پیــروزی خود قرار دهند اما ملت بزرگ ما در تمام 
مراحل ســخت امسال مقابل فشــار دشمنان این 

سرزمین ایستادگی کردند.
روحانی ادامه داد: مردم در طول امسال علیرغم 
سختی ها ایســتادگی و مقاومت و صبر خود را در 

برابر انواع توطئه دشــمنان نشان دادند. دشمن به 
آرزوی خود نرسیده است و بی تردید نخواهد رسید 
گرچه مشــکلاتی را پیش پای کشــور و مردم به 

وجود آورده است.
وی تصریح کرد: آمریکا می خواست در اجلاس 
ورشــو جهان را علیه ایران تحریک کند، آنجا هم 
دچار شکست شــدند. حتی آنهایی که هم پیمان 
آمریــکا بودند در این اجلاس علیه برنامه آمریکا و 
توطئه های آمریکا ایستادگی کردند. پس دشمن به 
موفقیتی دست نیافته است اما در عین حال برای 

ما مشکلاتی هم آفریده است.
رئیس جمهور گفت : مشکل ما با دشمنانمان 
در یک جمله است. اختلاف ما در این است. آمریکا 
می گوید برگردیم به 40 سال قبل و ما می گوییم ما 
به عقب برنمی گردیم ما مسیر پیشرفت، استقلال، 

آزادی و مردمسالاری را ادامه می دهیم.
وی ادامــه داد: پس ما در یک اختلاف نظری 
امروز با آمریکا نیستیم که نه قابل مذاکره باشد نه 
قابل مصالحه. ما باید دشمن را به عقب برانیم و به 

او بفهمانیم که ملت ایران راه عزت و سربلندی خود 
را ادامه خواهد داد.

رئیس جمهور افزود : در یک جلسه خصوصی دو 
نفره به مقام معظم رهبری گفتم که شرایط حضور ما 
شرایط جنگ روانی و اقتصادی دشمن با ماست و در 
مرحله جنگ کشور نیاز به یک فرمانده داردپیشنهاد 
من این بود که خود جنابعالی به عنوان رهبر نظام 
جمهوری اســلامی فرمانده این جنگ را به عهده 
بگیرید اما رهبری فرمودند؛ شرایط، شرایط جنگ 
است. من قبول دارم و این جنگ نیاز به فرمانده دارد 
ولی فرمانده این جنگ باید رئیس جمهور کشور باشد. 
این تاکید مقام معظم رهبری بود و بر آن مبنا ایشان 
دستور دادند دو قوه دیگر با همه توان در چارچوب 
مقررات در کنار دولت باشند. وی همچنین در بخش 
دیگری از ســخنان خود تصریح کرد : خوشبختانه 
امروز بهترین روابط را با آذربایجان، روسیه، قزاقستان، 
و ترکمنستان داریم و این روابط با کشورهای همسایه 
ادامه خواهد داشــت و راه آهن رشت - آستارا نیز با 
کمک و همکاری دولت آذربایجان به انجام می رسد.

با حضور رئيس جمهور 

گیلان به شبکه ریلی كشور متصل شد
راه آهن رشــت– قزوين با حضور رئيس  
جمهور مورد بهره برداری قرار گرفت و مركز 
استان گيلان رسماً به شبکه ريلی سراسری 

كشور متصل شد.
حجت الاسلام روحانی روز چهارشنبه در جریان 
سفر به اســتان گیلان با حضور در محل ایستگاه 
راه آهن رشت، دستور افتتاح و بهره برداری رسمی 
از خط آهن رشــت- قزوین؛ کریدور سبز از خزر تا 

خلیج همیشه فارس را صادر کرد.
رئیس جمهور ضمن بازدید از ایستگاه راه آهن 
رشت، با توضیح مدیران و مسئولان ذیربط در جریان 

رئيس مجلس شورای اسلامی گفت: در 
زمينه گسترش همکاری های اقتصادی بين دو 
كشور و راهکارهای استقرار امنيت پايدار در 
منطقه و لزوم حمايت از مردم مظلوم فلسطين 

با رئيس مجلس عراق گفت وگو كرديم.
علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی 
با »محمد الحلبوســی« رئیس مجلس نمایندگان 
عراق دیدار کرد. در ادامه علی لاریجانی در نشست 
خبری مشترک با رئیس مجلس نمایندگان عراق 
گفت: بنده و آقای الحلبوسی یکدیگر را در مذاکرات 
بین المللی دیده ایم و صحبت کرده ایم، من با افکار 

ایشان آشنا هستم.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: 
خوشــبختانه امروز میان ایران و عراق روابطی در 

نهایــت صمیمیت در ابعاد سیاســی، اقتصادی و 
فرهنگی برقرار است.

وی گفت: خوشحال هستیم که بعد از تنش هایی 
که به خاطر وجود جریان های تروریستی در عراق 

به وجود آمده بود، امــروز عراق از وضعیت خوبی 
برخوردار اســت. این پیروزی نشان داد ملت عراق 
یک ملت رشــید اســت و از ارتش قوی برخوردار 
است و حشدالشعبی توانست با قدرت در این فتنه 
حضور یابد البته نقش حضرت آیت الله سیستانی در 

این مسئله چشم گیر بود.
لاریجانی با بیان اینکه عراق در شرایط فعلی از 
جایگاه خوبی در منطقه برخوردار است اظهار داشت: 
امروز در زمینه گسترش همکاری های اقتصادی بین 
دو کشور همچنین راهکارهای استقرار امنیت پایدار 

در منطقه گفت وگو کردیم.
وی تاکید کرد: مخصوصاً با فشــاری که امروز 
به مردم فلســطین وارد شده لازم است کشورهای 

منطقه از این مردم مظلوم حمایت کنند.

عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام اظهار 
داشت: گفتند تعداد قابل توجهی تريلی خاک 
زير پای گربه وارد كرده اند، آيا اين از ضروريات 
زندگی ما اســت كه در خانه ها گربه پرورش 
دهند و برای نگهداری آنها خاک مخصوصی 
را از خارج وارد كنند؟ يا خوراک سگ و گربه 
كه در داخل هم قابل توليد است. اين ها مسائلی 
اســت كه خنده دار است، ولی به جای خنده 
بايد گريه كرد و ارزی كه به سختی و با هزينه 
قابل توجهی به دست می آيد، اين ارز را برای 
وارداتی دهيم كه هيچ گونه تناسبی با فرهنگ 

عمومی ملت ما ندارد.
حجت الاسلام والمسلمین غلامرضا مصباحی 
مقــدم در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جوان با 
اشــاره به اینکه اکنون نقطه ضعف ما وابستگی به 
درآمد نفت اســت و این نقطه ضعف اهرم فشاری 
برای آنها شده اســت، بیان داشت: اگر از سال ۹2 
تاکنون گام های جدی و قوی برای برقراری اقتصاد 
مقاومتی برداشته می شد و وابستگی خود را به درآمد 
نفت خام کاهش داده بودیم، این اهرم فشــار را از 
دشمن خارج کرده بودیم. اکنون هم نباید فرصت 
را از دســت داد، حتی در شرایط جنگ اقتصادی 
باید از آن بهره گرفت و بدانیم راه حل همین اقتصاد 

مقاومتی و توجه به ظرفیت های درونی اقتصاد است 
که اگر این اتفاق رخ دهد، ما از نخبگان خود برای 
مدیریت ها و از جوانان تحصیل کرده نخبه استفاده 
کنیم، یقینا عقب ماندگی های خود را به ســرعت 

می توانیم جبران کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: بدتر از ســتون پنجم، 
مدیران و مسئولانی هستند که با ضعف و سستی 
خود و تصمیماتی که بــه موقع نمی گیرند، نوعی 
همنوایــی در رفتار به آنها نشــان می دهند. یعنی 
نوعی رفتار می کنند که نتیجه آن به کام آنهاست. 
دولتمردان ما طی این چندسال پس از سیاست های 
اقتصاد مقاومتی از ســوی رهبر انقلاب، فقط شعار 
اقتصاد مقاومتی داده اند، کدام برنامه برای اقتصاد 
مقاومتی اجرا شــده اســت؟ کدام اهداف اقتصاد 
مقاومتی محقق شده اســت؟ دولت بیاید کارنامه 
خود را نشان دهد تا ما قانع شویم. این نشان می دهد 
که نه روحیه جهادی وجود دارد و نه روحیه ای که 

برنامه های اقتصاد مقاومتی اجرا شود. 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام گفت: 
دولــت باید هزینه هــای جــاری را کاهش دهد. 
هزینه های جاری اکنــون بالای ۹0 درصد بودجه 
عمومی را به خود اختصاص داده است و تقریبا 10 
درصد بودجه عمومی به عمرانی تخصیص پیدا کرده 

است و همین هم معلوم نیست.
حجت الاسلام والمسلمین مصباحی مقدم بیان 
داشت: هم در بخش تولید پر مصرف هستیم، هم 
در بخش حمل ونقل و هم در بخش خانگی پرمصرف 
هستیم و همه پرمصرفیم و ۶ برابر میانگین جهانی 
در حال مصرف انرژی هستیم. آیا نباید در شرایطی 
که در حال جنگ هستیم صرفه جویی کنیم؟ اگر 
صرفه جویی خوبی کنیم، می توانیم ســالانه 100 
میلیــارد دلار از فروش حامل هــای انرژی درآمد 

کسب کنیم.
وی اظهار داشــت: مبارزه با قاچاق به صورت 
قوی و قاطع صورت نمی گیرد؛ یعنی همین اقلامی 
که نباید وارد شود به صورت قاچاق وارد می شود. به 
علاوه بسیاری از چیز هایی که وارد می شود، نباید وارد 
شود. به عنوان مثال گفتند تعداد قابل توجهی تریلی 
خاک زیر پای گربه وارد کرده اند، آیا این از ضروریات 
زندگی ما اســت که در خانه ها گربه پرورش دهند 
و بــرای نگهداری آنها خاک مخصوصی را از خارج 
وارد کنند؟ یا خوراک سگ و گربه که در داخل هم 
قابل تولید است. این ها مسائلی است که خنده دار 
است، ولی به جای خنده باید گریه کرد و ارزی که 
به سختی و با هزینه قابل توجهی به دست می آید، 
این ارز را برای وارداتی دهیم که هیچگونه تناسبی با 

فرهنگ عمومی ملت ما ندارد. عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام خاطرنشان کرد: همین کاری که آقای 
همتی از زمان روی کار آمدنشان انجام داده اند، سال 
گذشته و اوایل سال جاری هم می توانست اجرا شود. 
سیاست ارز شناور مدیریت شده اقتضا می کند که 

هم شناور باشد و هم مدیریت شود.
حجت الاسلام والمسلمین مصباحی مقدم بیان 
داشــت: افزایش درآمد ملی وقتی صورت می گیرد 
که ما ســرمایه گذاری بیشــتری داشــته باشیم. 
ســرمایه گذاری وقتی بیشتر می شــود که بیشتر 
صرفه جویی کنیم. صرفه جویــی را هم دولت باید 
رعایت کند تا بتواند بیشتر سرمایه گذاری کند و هم 
ملت ما؛ یعنی فرهنگ ما نباید مسابقه در مصرف 
باشــد، اما اکنون اینگونه نیست، اکنون فرهنگ ما 
مسابقه در مصرف است، حتی خانوار ما اگر می خواهد 
آینده بهتری را داشته باشد، باید در حال حاضر هزینه 
مصرفی کمتری داشته باشد تا بتواند پس انداز کند 
و سرمایه گذاری کند و آینده بهتری را داشته باشد. 
وی در پاســخ به این سؤال که دلیل عدم شرکت 
نکردن آقای روحانی در جلسات مجمع تشخیص 
مصلحت نظام چیست؟ گفت: از اول این دوره آقای 
روحانی در جلسات شرکت نکرده اند، علت را باید از 

رئیس دفتر ایشان پرسید.

لاريجانی در نشست خبری با رئيس مجلس عراق:

 روابط با عراق در نهایت صمیمیت است
همکاری های اقتصادی در دستور كار

حجت الاسلام والمسلمين مصباحی مقدم مطرح كرد

چندین تریلی خاک زیر پای گربه وارد كرده اند!

هزار فقره وام به مددجویان کشــور پرداخت شود، 
دربــاره افزایش رقم این تســهیلات نیز گفت: در 
شورایعالی اشتغال مصوب شده است که برای سال 
آینده سقف این تســهیلات از 20 میلیون به 50 
میلیون تومان افزایش یابد البته این طرح نیازمند 

مُهر تایید شورای پول و اعتبار است.
رئیس کمیتــه امداد امام خمینــی)ره( افزود: 
با توجه به نتایج بســیار خوبی که پرداخت وام به 
مددجویان داشت، قرار شده سال آینده میزان وامی 
که از محل تبصره 1۶ پرداخت می شود، 2/5 برابر 
بشود و کل تسهیلات پرداختی به 3500 میلیارد 

تومان خواهد رسید.به گفته فتاح در سال جاری به 
واسطه تسهیلاتی که مددجویان دریافت کرده اند، 
توانسته اند 5 هزار و 400 میلیارد تومان درآمد برای 

خودشان و اقتصاد کشور فراهم کنند.
خدارحمی مدیرعامل بانک کشــاورزی درباره 
شرایط پرداخت تسهیلات به مددجویان کمیته امداد 
گفت: ضامن لزوماً نباید کارمند رســمی باشد چرا 
که با ضمانت هایی که کمیته امداد به بانک ها داده، 
سخت  گیری های زیادی برای پرداخت تسهیلات به 
این گروه وجود ندارد. این افراد یا کارمند رســمی 
معرفی می کنند یا جواز کسب به بانک ارائه می دهند.

وی گفت: بانک کشــاورزی ســال گذشته با 
پرداخت بالغ بر 5۶00 فقره تسهیلات اشتغالزا با هدف 
امرار معاش و ایجاد کسب و کار جدید به خانوارهای 
تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( ، 2000 
خانوار تحت پوشــش را به خودکفایی رســاند و از 
پوشــش این کمیته بی نیــاز کرد.مدیرعامل بانک 
کشاورزی همچنین تاکید کرد کرد که این بانک از 
محل اعتبار طرح ملی توسعه پایدار اشتغال روستایی 
5800 میلیارد ریال بــه مددجویان کمیته امداد 
تخصیــص داده که تاکنون 1040 میلیارد ریال در 
قالب 3005 فقره تسهیلات اشتغالزا پرداخت شده 
اســت، همچنین از محل اعتبار بند ب تبصره 1۶ 
قانون بودجه سال ۹۷ بیش از ۶003 فقره تسهیلات 
به مبلغ 10۶1 میلیارد ریال به مددجویان کمیته 
امداد امام خمینی و بهزیستی پرداخت کرده است.

بــه گفتــه وی، پرداخت تســهیلات از محل 
اعتبار اشتغال پایدار روستایی به مددجویان کمیته 
امداد شامل شرایط ویژه ای است و بانک کشاورزی 
با توجه به اعتبــار تضمین نامه کمیته امداد، برای 
این مددجویان مساعدت هایی از جمله قبول ضامن 
بدون اعتبارسنجی، تشکیل میز خدمت مشترک 
در اســتان ها، کاهش ســهم آورده نقدی و حذف 
ممنوعیت های طرح ها برای نهادهای حمایتی در 

نظر گرفته است.

فتاح: تسهیلات اشتغالزایی مددجویان كمیته امداد 50 میلیون تومان می شود

پیکر مطهر ۲ شهید گمنام 
در دانشگاه آزاد تهران جنوب

 آرام گرفت

مراسم تشييع و خاكسپاری دو شهيد گمنام دفاع مقدس در منطقه 
1۴ تهران برگزار شد.

به گزارش تســنیم، مراسم تشــییع پیکر مطهر دو شهید گمنام دفاع مقدس 
دیروز با حضور مردم شــهیدپرور و دانشجویان از مسجد علی بن الحسین)ع( واقع 
در پل پنجم بلوار ابوذر آغاز و به ســمت دانشگاه آزاد تهران جنوب واقع در میدان 

مالک اشتر ادامه یافت.
سپس پیکر این شهدا در دانشکده فنی و مهندسی دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
تهران جنوب به خاک سپرده شد تا دانشجویان زندگی و لحظات تحصیل خود را 

مزین به نام و یاد شهدا کنند.
این دو شهید گمنام 21 ساله و 2۷ ساله در عملیات کربلای ۶ منطقه سومار و 

عملیات رمضان منطقه شرق بصره به درجه رفیع شهادت نائل شده اند.

در  گفــت:  امــداد  رئيس كميتــه 
شورايعالی اشــتغال مصوب شــده كه برای 
سال آينده ســقف تسهيلات اشتغالزايی به 
مددجويان از 20 ميليون به 50 ميليون تومان 
افزايش يابد، البته اين طرح نيازمند مُهر تاييد 

شورای پول و اعتبار است.
پرویز فتاح در گفت وگو با تســنیم در حاشیه 
نمایشگاه توانمندی های مددجویان تحت پوشش 
کمیته امداد امام خمینی که در بانک کشــاورزی 
برگزار شــد، دربــاره نحــوه معرفــی و دریافت 
تسهیلات اشــتغالزایی به مددجویــان این کمیته 
اظهار داشــت: غرفه هایی که اینجا هستند نمونه 
از چند هزار مورد اســت. ما به بانک  های مختلف 
معرفی نامه برای پرداخت تسهیلات به مددجویان 

ارسال می کنیم.
وی افزود: امسال از محل تبصره 1۶ مبلغ هزار 
و 400 میلیــارد تومان وام بــه مددجویان کمیته 
امداد امام خمینی)ره( پرداخت شد که سهم بانک 
کشاورزی از این میزان، 100 میلیارد تومان بود و این 
بانک صد درصد به تعهدات خودش عمل کرده است.
فتاح با بیان این  که وام هایی که به مددجویان 
پرداخت می شود 5 تا 20 میلیون تومان است، گفت: 
این وام ها بر اساس نوع اشتغال، تسهیلات، شهری و 
روستایی بودن در نوســان است و با حداقل زمان 
به آنها پرداخت می شــود.رئیس کمیته امداد امام 
خمینــی)ره( با بیان این  که امکان پرداخت وام به 
فرزندان خانواده های تحت پوشش هم وجود دارد، 
گفت:  این پرداخت به شــرطی است که فرزندان از 

خانواده و سرپرست خانواده حمایت کنند.
وی بــا تاکید براینکه معوقات مددجویان تنها 
یک درصد بوده و قسط  شــان را به موقع پرداخت 
کرده اند، تصریح کرد: بالغ بر ۹0 درصد تسهیلات 
پرداختی به این گروه، به هدف رســیده اســت و 
نرسیدن به اهداف در مابقی تسهیلات نیز به دلیل 
شرایط اقتصادی است. رئیس کمیته امام خمینی)ره( 
ضمن اشاره به اینکه طی 5 سال گذشته مددجویان 
کمیته امداد 500 میلیارد تومان از بانک کشاورزی 
تسهیلات دریافت کرده اند، گفت: افرادی که متقاضی 
دریافت این تسهیلات هستند در ابتدا اعتبارسنجی 
و مدارک آنها بررســی می شود. در بانک نیز با یک 

ضامن می توانند تسهیلات را دریافت کنند.
وی بــا بیان اینکه احتمالاً ســال آینده 200 

بقيه از صفحه 2
ابتدای راه!

عباس عراقچی، معاون سیاسی وزیر خارجه به منظور شرکت در 
نشســت کمیسیون مشترک برجام با حضور مدیران سیاسی ایران و 

کشورهای چهار به علاوه یک، سه شنبه عازم وین شد. 
عراقچی پیش از نشست کمیسیون مشترک برجام با حضور ایران 
و گروه 4+1 گفــت: اعضای برجام )4+1( به دنبال ایده ها و ابتکارات 
و مکانیســم هایی در این مدت بودند که بتوانند خروج آمریکا از این 
توافــق را جبران کنند و راه حل هایی را برای ادامه همکاری اقتصادی 

با ایران ایجاد کنند.
وی با بیان اینکه ابتکاراتی انجام شــده که یکی از مهم ترین آنها 
اینســتکس و مکانیسم مالی اروپاست، یادآور شد: البته در ابتدای راه 
خودش اســت و هنوز نمی دانیم چگونه می تواند مشکل گشا باشد و 
چگونه کار کند، نیاز است بحث های کارشناسی مفصلی داشته باشیم.

عراقچی گفته اســت که مکانیسم مالی اروپا هنوز در ابتدای راه 
خودش است! این اظهارنظر در حالی است که اکنون حدود 10 ماه از 
خروج آمریکا از برجام و بیش از سه سال از آغاز اجرای تعهدات اروپا 

ذیل برجام سپری شده است.
پیش از این عراقچی گفته بود که اروپا نهایتا تا 13 آبان ۹۷ فرصت 
دارد و بعد از این تاریخ هم اگر اقدامی از طرف اروپا صورت گیرد، برای 

ایران فایده ای ندارد.
بر طبق اظهــارات دولتمردان قرار بود پــس از خروج آمریکا از 
برجام18- اردیبهشت -۹۷ اروپا نهایتا پس از چند هفته درخصوص 
اجرای تعهدات برجامی خود به ایران تضمین بدهد،)حال بگذریم از 
اینکه موگرینی گفت که روحانی درخصوص عدم خروج ایران پس از 
خارج شدن آمریکا از برجام به وی تضمین داده است!( اما اروپا در گام 
اول تعهدات برجامی خود را به SPV تقلیل داد و سپس SPV را به 

بسته تحقیرآمیز و توهین آمیز اینستکس تقلیل داد. نکته تأسف برانگیز 
اینجاست که اروپا درباره همین بسته تحقیرآمیز نیز صرفا به رونمایی 

بسنده کرد و اجرای آن را به زمانی نامعلوم در آینده موکول کرد!
يازدهمين نشست كميسيون مشترک برجام

یازدهمین نشســت کمیسیون مشترک برجام با حضور مدیران 
سیاسی ایران و گروه 4+1 )فرانسه، آلمان،  روسیه، چین و انگلیس( به 
ریاست سید عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر خارجه ایران و هلگا 
 اشمید معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا روز چهارشنبه در 

هتل کوبورگ اتریش برگزار شد.
هلگا  اشمید در این زمینه در صفحه توئیترش با انتشار تصویری از 

این نشست نوشت: این نشست بعد از اعلام سازوکار مالی »اینستکس« 
برگزار می شود و تعهد بر اجرای برجام توسط ایران و 3+2 مورد تأکید 

مجدد قرار گرفت.
گفتنی اســت از روز دوشــنبه مذاکرات کارشناسی دوجانبه و 
چند جانبه بین هیئت های کارشناسی ایران و سایر طرف ها درخصوص 
موضوع مقابله با اثرات خروج غیرقانونی آمریکا از برجام و بازگشــت 
تحریم های این کشور و نحوه عملیاتی کردن تعهدات اعضای باقی مانده 
در برجام در این ارتباط برگزار شد. سیدعباس عراقچی معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه کشورمان که صبح سه شنبه وارد وین شد و در روز 
سه شنبه ملاقات های دوجانبه ای با همتایان خود از جمله هلگا  اشمید 

دبیرکل سرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا داشت.
لزوم اقدام قاطع

بیانیه اخیر اتحادیه اروپا در کنار تمدید تحریم های ضدایرانی توسط 
اروپا، بیش از پیش ثابت کرد که اروپا با آمریکا همصداست.

دولت و به خصوص وزارت خارجه می بایست به جهت دفاع از منافع 
ملی و عزت مردم ایران، رویکرد خسارت بار »اجرای برجام به هر قیمت« 
را متوقف کرده و پاسخی قاطع به گستاخی های روزافزون اروپا بدهد.

گزارش خبری تحليلی كيهان از خباثت اروپايی ها

اروپا: از خروج آمریکا متاسفیم
اما ایران باید به تعهدات برجام عمل كند!


